



植物生态学报

Chinese Journal of Plant Ecology

第47卷 第4期 2023年4月 Vol. 47 No. 4 April 2023





主办单位: 中国科学院植物研究所

中国植物学会

Sponsors: Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences

Botanical Society of China

植物生态学报

Zhiwu Shengtai Xuebao

2023年4月 第47卷 第4期

目 次

综述

447 中国热带雨林的群落特征、研究现状及问题朱 华 谭运洪

研究论文

布格局

- 469 陕西黄河湿地自然保护区碳储量估算徐干君 吴胜义 李 伟 赵欣胜 聂磊超 唐希颖 翟夏杰
- 479 长期降水量变化下荒漠草原植物生物量、多样性的变化及其影响因素 王晓悦 许艺馨 李春环 余海龙 黄菊莹
- 491 海南长臂猿食源植物的潜在物种丰富度分

钟 姣 姜 超 刘世荣 龙文兴 孙建新

506 东阿拉善珍稀濒危植物绵刺种群结构与点格 局分析

李晓田 王铁娟 韩文娟 张 丽 张 慧 刘晓婷 刘雅洁

515 新疆野杏天然更新幼株的个体特征及空间分 布格局 石 荡 郭传超 蒋南林 唐莹莹 郑 凤 王 瑾 廖 康 刘立强

530 添加秸秆及其生物炭对茉莉植株与土壤碳氮 磷生态化学计量特征的影响

> 林少颖 曾 瑜 杨文文 陈 斌 阮敏敏 尹晓雷 阳 祥 王维奇

546 晋西北丘陵风沙区疗条锦鸡儿叶片与土壤 生态化学计量特征

刘 婧 缑倩倩 王国华 赵峰侠

559 漓江流域不同弃耕年限下4种常见草本植物功 能性状种内变化及其影响因素

> 陈雪纯 刘 虹 朱少琦 孙铭遥 宇振荣 王庆刚

571 新安江源区杉木树干液流速率变化及其对 环境因子的响应

杨丽琳 邢万秋 王卫光 曹明珠

584 旅游干扰对松山油松林土壤微生物多样性 及群落结构的影响

冯 可 刘冬梅 张 琦 安 菁 何双辉

封面说明:新疆伊犁天山野杏疏林景观(刘立强摄)。新疆野杏林多呈片状、带状、疏林状,常伴生新疆野苹果、野山楂等树种和天山绣线菊、黑果小檗、新疆锦鸡儿等灌木;草本层平均盖度约35%,常见物种有狗牙根、短距凤仙花、狗尾草等。石荡等研究了新疆野杏种群天然更新幼株的生长特征与空间分布格局,为该物种的保护提供了理论依据(本期515-529页)。

Chinese Journal of Plant Ecology

April 2023 Vol. 47 No. 4

CONTENTS

Review

Community characteristics, research states and problems of tropical rain forests in ChinaZHU Hua and TAN Yun-Hong

Research Articles

- 469 Estimation of carbon storage in Shaanxi Yellow River Wetland Provincial Nature Reserve XU Gan-Jun, WU Sheng-Yi, LI Wei, ZHAO Xin-Sheng, NIE Lei-Chao, TANG Xi-Ying, and ZHAI Xia-Jie
- 479 Changes of plant biomass, species diversity, and their influencing factors in a desert steppe of northwestern China under long-term changing precipitation
 - WANG Xiao-Yue, XU Yi-Xin, LI Chun-Huan, YU Hai-Long, and HUANG Ju-Ying
- 491 Spatial distribution patterns in potential species richness of foraging plants for Hainan gibbons
 ZHONG Jiao, JIANG Chao, LIU Shi-Rong, LONG Wen-Xing, and SUN Osbert Jianxin
- Population structure and point pattern analysis of rare and endangered plant *Potaninia mongolica* in eastern Alxa, China
 LI Xiao-Tian, WANG Tie-Juan, HAN Wen-Juan, ZHANG Li, ZHANG Hui, LIU Xiao-Ting, and LIU Ya-Jie
- 515 Characteristics and spatial distribution pattern of natural regeneration young plants of *Prunus armeniaca* in Xinjiang, China

- SHI Dang, GUO Chuan-Chao, JIANG Nan-Lin, TANG Ying-Ying, ZHENG Feng, WANG Jin, LIAO Kang, and LIU Li-Qiang
- 530 Effects of straw and biochar addition on carbon, nitrogen and phosphorus ecological stoichiometry in *Jasminum sambac* plant and soil
 LIN Shao-Ying, ZENG Yu, YANG Wen-Wen, CHEN Bin, RUAN Min-Min, YIN Xiao-Lei,
- 546 Leaf and soil ecological stoichiometry of *Caragana korshinskii* in windy and sandy hilly region of northwest Shanxi, China
 LIU Jing, GOU Qian-Qian, WANG Guo-Hua, and ZHAO Feng-Xia

YANG Xiang, and WANG Wei-Qi

- 559 Intraspecific variations in plant functional traits of four common herbaceous species under different abandoned years and their relevant driving factors in Lijiang River Basin, China CHEN Xue-Chun, LIU Hong, ZHU Shao-Qi, SUN Ming-Yao, YU Zhen-Rong, and WANG Qing-Gang
- 571 Variation of sap flow rate of *Cunninghamia* lanceolata and its response to environmental factors in the source area of Xin'anjiang River YANG Li-Lin, XING Wan-Qiu, WANG Wei-Guang, and CAO Ming-Zhu
- 584 Effect of tourism disturbance on soil microbial diversity and community structure in a *Pinus tabuliformis* forest
 - FENG Ke, LIU Dong-Mei, ZHANG Qi, AN Jing, and HE Shuang-Hui

Cover illustration: Prunus armeniaca sparse forest landscape in Tianshan, Ili, Xinjiang, China (Photographed by LIU Li-Qiang). Prunus armeniaca often occurs in patches, belts, or sparse formations, commonly accompanied by other tree species such as Malus sieversii, Crataegus cuneate, as well as shrubs like Spiraea tianschanica, Berberis atrocarpa, Caragana turkestanica. The herbaceous layer has an average coverage of about 35%, with common species including Cynodon dactylon, Cannabis sativa, Impatiens brachycentra and Setaria viridis. Shi et al. investigated the growth characteristics and spatial distribution patterns of naturally regenerated young seedlings of P. armeniaca population, providing a scientific basis for the conservation of this species (Pages 515-529 of this issue).